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V čem vidíte hlavní slabinu české energetiky?
Kryje se s hlavní slabinou energetiky evropské. Rozho-
dují o ní lidé na základě podléhání progresivistické ideo-
logii a novému klimatickému náboženství, popírající zá-
klady matematiky, fyziky, ekonomie, pud sebezáchovy 
i zdravý rozum. Jsou to populisté nebo fanatici. Zcela 

chybnou regulační, dotační, investiční a sankční politi-
kou jsme dosáhli nedostatku energií, šílených cen, pod-
vázání ekonomického vývoje, nárůstu sociálních tenzí 
a v konečném důsledku zhoršení životního prostředí. 
Majstrštyk! Číňan se směje, až se za břicho popadá.

Kde (a kdy) jsme udělali chybu?
Nejde pouze o výčet chyb a neudělali jsme je primár-
ně jen my. Jedeme v tom šíleném zeleném vlaku bez 
brzd a ten zastaví pouze série blackoutů, sociální ne-
pokoje, revoluce nebo války. Jedna už je pár kilometrů 
od nás. Pro mnohé, co touží po restartu světa, je to 
cílová meta. Ale i my ostatní jsme zaměnili prostředek 
za cíl. Dekarbonizace přece není cílem sama o sobě. 
Je prostředkem k udržení svobody a nezávislosti, za-
chováním prostředí pro život. Levné, bezpečné, envi-
ronmentálně přátelské, ale hlavně dostupné energie 
naplňují základní potřeby lidí. Popření této zákonitosti 
je sebevražedné. Výsledkem je pálení uhlí v Němec-
ku a nárůst emisí. Soudruzi z NDR někde udělali jako 
vždycky chybu a my jim ještě tleskáme. To je naší nej-
větší chybou. 

Chystá se aktualizace Státní energetické koncepce. 
Jak by měl podle Vás vypadat energetický mix ČR?
Podle SEK se zatím nikdy nikdo v ČR neřídil. Do kon-
cepce se promítají stovky dílčích zájmů, které se vzá-
jemně kanibalizují. Žádná aktualizace nebyla schop-
na postihnout dynamické změny, které v energetice 
v posledních dvou dekádách probíhají, a stává se tak 
bezcenným materiálem. Prioritou by měl být Národní 
klimaticko-energetický plán, bez něj nemá smysl Stát-
ní energetickou koncepci dělat. Zatím známé teze jen 
potvrzují mou první odpověď a ideologický přístup 
zpracovatelů. 

Na konferenci jste zmínil i porovnání s Polskem.  
Jaké má polská energetika výhody ve srovnání s ČR?
Poláci mají jinou historickou zkušenost. My jsme byli 
součástí ruského impéria čtyřicet let, oni několik set let. 
Nenávidí Rusy a nevěří Němcům. Pakt Ribbentrop–Mo-
lotov je dodnes živý, stejně jako v Maďarsku Trianon. 
Energetická politika odráží polskou geopolitickou ori-
entaci a genetické nastavení. Pro ně svoboda a nezá-
vislost nejsou prázdná slova. Oni nutné kroky cíleně 
realizují a jejich rozhodnutí o prodloužení výroby z uhlí,  

Dostupné energie 
naplňují základní potřeby lidí, popření 
této zákonitosti je sebevražedné
Bývalý český premiér a předseda Teplárenského sdružení ČR Mirek Topolánek vystoupil na Setkání 
podnikatelů České, Polské a Slovenské republiky, které pořádala Česko-polská obchodní komora 
15. června v Ostravě. Jeho příspěvek o energetické bezpečnosti vzbudil na konferenci velkou 
pozornost. Proto následně vznikl tento rozhovor.
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Available Energies 
Fulfill People’s Basic Needs
Former Prime Minister Mirek Topolánek spoke at the Meeting of Entrepreneurs from the Czech 
Republic, Poland and Slovakia with a contribution on energy.

Czech and European energy have 
the same weaknesses. We have made 
mistakes in regards to decision-making 
which is to blame for the lack and price of 
energy, weak economic development and 
an increase in social tensions.

The priorities should be the National 
Climate and Energy Plan and also the State 
Energy Concept.

The departure of the energy industry from 
coal by 2030 is too fast in the context of 
the slow completion of nuclear blocks.

The decline of coal mining, which has long 
„fed“ and shaped the Moravian-Silesian 
region, is unstoppable. We have coal, but 
from a certain date we won‘t have a place 
to burn it. We will suddenly be forced to 
import electricity - but from where? Let‘s 

not lose our freedom and independence. 
Let‘s not lose competitiveness. Let‘s fight 
for a dignified life for people. Their lives 
matter! We must not remain silent and 
submit.

o jaderných blocích, výstavbě Norwegian 
Gate, zvýšení kapacity terminálu Świnoujś-
cie a investice do OZE jsou toho důkazem. 
Polsko má svůj Výmarský trojúhelník, zá-
jmy v Pobaltí, na Ukrajině, „svůj“ Visegrád, 
nadstandardní vztahy s USA a Iniciativu 
Trojmoří. Je silným regionálním hráčem 
se zkušenostmi a ambicemi. Tohle všech-
no nám chybí. Politicky je Polsko rozbité, 
v tomto ale panovala vždycky jednota.

Jak se díváte na útlum těžby uhlí, 
která Moravskoslezský region „živila“ 
a formovala zhruba 200 let?
Je nezastavitelný. Bohužel. Není to tak, že by-
chom uhlí neměli, ale vlastně ho od nějakého 

data nemáme kde pálit. Nikdo navíc nebude 
těžit, pokud nemá garantovaný dlouhodobý 
odbyt a návratnost. Po roce 2025 už se kvůli 
ceně povolenky nevyplatí ani výroba z lignitu. 
Nostalgie za „ocelovým srdcem republiky“ 
mne nechává zcela chladným. Vyráběli jsme 
elektřinu v uhelných elektrárnách, abychom 
mohli vyrábět ocel na hajcmany do dolů, ve 
kterých jsme kopali uhlí pro elektrárny. Zača-
rovaný kruh nepotřebnosti a marnosti. 

Není odchod energetiky od uhlí do roku 
2030, jak hlásí firmy, v kontextu pomalé 
dostavby jaderných bloků příliš rychlý?
Samozřejmě. Je smrtící. Nejen, že 
budeme nuceni najednou elektřinu  

dovážet, ale nebudeme mít velmi rych-
le ani odkud. Nelobuji za fosilní paliva. 
Bojuji za důstojný život lidí. Na jejich ži-
votech záleží! Ztrácíme svobodu a ne-
závislost. Ztrácíme konkurenceschop-
nost. Ztrácíme schopnost naplňovat 
základní potřeby českých rodin. Proto 
nesmíme mlčet a podvolit se.

Text: Ing. Jana Dronská, MBA
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